VAZBA „USED TO“

Vazba USED TO patří v podstatě k minulým časům a používáme ji pro vyjádření dějů a stavů, které v minulosti byly běžné a obvyklé, ale již obvyklé a běžné nejsou, změnilo se to, je tomu již jinak. V češtině taková slovesa často mívají koncovku -val (dělával, chodíval, býval atd.) nebo se používá příslovce „kdysi“, „dříve“ apod..

Technicky se vazba USED TO rovná minulému času slovesa „use“. Za ní vždy následuje INFINITIV významového slovesa – tedy např. used to go, used to be, used to walk…


	+
	vazba
	překlad

	1. os. j. č.
	I used to go
	chodíval jsem

	2. os. j. č.
	you used to go
	chodíval jsi

	3. os. j. č..
	he/she/it used to go
	chodívával/a/o

	1. os. mn. č.
	we used to go
	chodívali jsme

	2. os. mn. č.
	you used to go
	chodívali jste

	3. os. mn. č.
	they used to work
	chodívali/y/a





Příklady ve větách:

I used to go swimming every Sunday. – Kdysi jsem chodil plavat každou neděli. 
She used to have long hair. – Dříve nosívala dlouhé vlasy. 
There used to be an old house here. – Tady kdysi stával starý dům.  
When they lived in Paris, they used to visit the Eiffel Tower every month. – Když bydleli v Paříži, chodívali každý měsíc na Eifelovku. 



Řekli jsme si, že technicky tvoříme tvary této vazby jako minulý čas od slovesa „use“. Záporné tvary se tedy tvoří pomocí „didn't“ (did not) a infinitivu – tedy „use“. Pak následuje INFINITIV významového slovesa. 

	-
	vazba
	překlad

	1. os. j. č.
	I didn‘t use to go
	nechodíval jsem

	2. os. j. č.
	you didn‘t use to go
	nechodíval jsi

	3. os. j. č..
	he/she/it didn‘t use to go
	nechodívával/a/o

	1. os. mn. č.
	we didn‘t use to go
	nechodívali jsme

	2. os. mn. č.
	you didn‘t use to go
	nechodívali jste

	3. os. mn. č.
	they didn‘t use to go
	nechodívali/y/a


Příklady ve větách:

When I was a teenager, I didn't use to sleep much. – Když jsem dospíval, moc jsem toho nenaspal.
I didn't use to understand a word in Spanish, but now speak fluently. – Kdysi jsem vůbec neuměl španělsky, ale nyní mluvím plynule.
She didn’t use to like cheese, but now she loves it. – Nemívala ráda sýr, ale nyní ho má ráda strašně.


Tázací tvary se opět tvoří ve všech osobách pomocí slovesa „did“, a tedy „use“. Pak následuje INFINITIV významového slovesa. U otázky zjišťovací (odpovídáme ano/ne) je pomocné sloveso „did“ ve větě na prvním místě. V případě otázky doplňovací (odpovědí je konkrétní informace) stojí na prvním místě tázací zájmeno a po něm následuje pomocné sloveso „did“. V krátké odpovědi uvádíme pouze pomocné sloveso, ne významové!! – Did she use to work? – Yes, she did. (Yes, she used to work.)



	?
	work - pracovat
	krátká odpověď

	1. os. j. č.
	Did I use to work? (Pracovával jsem?)
	Yes, you did. (Ano, pracovával jsi.)
No, you didn’t. (Ne, nepracovával jsi.)

	2. os. j. č.
	Did you use to work? (Pracovával jsi?)
	Yes, I did. (Ano, pracovával jsem.)
No, I didn’t. (Ne, nepracovával jsem.) 

	3. os. j. č.
	Did he/she/it use to work? (Pracovával/a/o?)
	Yes, he/she/it did. (Ano, pracovával/a/o.)
No, he/she/it didn’t. (Ne, nepracovával/a/o.)

	1. os. mn. č.
	Did we use to work? (Pracovávali jsme?)
	Yes, you did. (Ano, pracovávali jste.)
No, you didn’t. (Ne, nepracovávali jste.)

	2. os. mn. č.
	Did you use to work? (Pracovávali jste?)
	Yes, we did. (Ano, pracovávali jsme.)
No, we didn’t. (Ne, nepracovávali jsme.)

	3. os. mn. č.
	Did they use to work? (Pracovávali/y/a?)
	Yes, they did. (Ano, pracovávali/y/a.) 
No, they didn’t. (Ne, nepracovávali/y/a.)






How fast did you use to run? → Jak rychle jsi dříve běhával?
Where did the ABC restaurant use to be? → Kde kdysi bývala restaurace ABC?
Did you use to go on holiday every summer? → Jezdívali jste každé léto na dovolenou? 

POZOR
Vazbu „used to“ používáme s vazbou „there is“ – tedy „there used to be“
[bookmark: _GoBack]There used to be a large restaurant here. – Tady bývávala velká restaurace. 
